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RAPORT ÎNTÂLNIRE 

5.06.2014 SÂNGEORZ BĂI, JUDEŢUL BISTRIŢA NĂSĂUD 

 

În cadrul proiectului „Reţeaua Promotorilor pentru Sate Curate – Creşterea conştientizării 
comunităţilor rurale din regiunea NV în legătură cu impactul activităţilor lor asupra mediului 
înconjurător”, PROIECT CO-FINANŢAT PRINTR-UN GRANT DIN PARTEA ELVEŢIEI PRIN 
INTERMEDIUL CONTRIBUŢIEI ELVEŢIENE PENTRU UNIUNEA EUROPEANĂ EXTINSĂ, a avut 
loc in data de5.06.2014,  a avut loc cea de a şaptea întâlnire din cadrul proiectului, în JUDEŢUL 
BISTRIŢA NĂSĂUD, la Sângeorz Băi.  

La întâlnire au fost prezenţi peste 65 de participanţi, reprezentanţi ai primăriei Sângeorz Băi şi ai 
autorităţilor locale din comunele: Rodna, Leşu, Poiana Ilvei, Maieru, Feldru, Ilva Mică, Rebra, Ilva 
Mare, Parva. Au mai participat: 

- reprezentanţi ai instituţiilor cu atribuţii în domeniul protecţiei mediului: Agenţia pentru 
Protecţia Mediului Bistriţa Năsăud, Consiliul Judeţean, Apele Române, Direcţia Silvică, 
Direcţia Agricolă; 

- reprezentanţi ai companiilor de salubritate, apă şi canalizare; 

- reprezentanţi ai Casei Corpului Didactic şi ai şcolii; 

- reprezentanţi ai unor ONG-uri cu activităţi de mediu în zonă: Asociaţia Gal Ruralis, Asociaţia 
Pro Someş, Parcul Naţional Munţii Apuseni, precum şi voluntari care activează în aceste 
organizaţii; 

- cetăţeni.  

Întâlnirea a fost organizată cu implicarea şi sprijinul Gărzii Naţionale de Mediu, Comisariatul 
Judeţean Bistriţa Năsăud şi a Primăriei Sângeorz Băi. 

Comisarul şef al CJ Bistriţa-Năsăud al GNM, domnul Pop Maxim, a deschis acţiunea, subliniind 
importanţa unor astfel de activităţi de conştientizare. În data de 5 iunie se sărbătoreşte şi Ziua 
Mondiala a Mediului, moto-ul din acest an fiind: ”Ridică vocea ta, nu nivelul mării”, transmiţându-
se astfel un mesaj locuitorilor planetei de a proteja mediul înconjurător. Domnnul comisar şef Pop 
Maxim a salutat prezenţa unui număr mare de primari, viceprimari sau reprezentanţi ai primăriilor de 
pe Valea Someşului superior, precum şi a invitaţilor din partea instituţiilor care au atribuţii în 



 

 

 

www.ladocluj.ro           www.gnm.ro 

domeniul protecţiei mediului, a voluntarilor şi a participanţilor din partea ONG-urilor. 

Primarul comunei Sângeorz Băi, domnul Venig Roland Marius a urat participanţilor „Bun venit!” şi a 
mulţumit echipei de proiect pentru alegerea acestei localităţi pentru întâlnire. Oraşul Sângeorz Băi ar 
putea constitui un generator de bunăstare pentru comunele din zonă datorită infrastructurii staţiunii 
şi frumuseţii peisajului. În localitate se implementează 2 proiecte din fonduri europene, master planul 
pe deşeuri şi reabilitarea staţiei de epurare şi a reţelelor de alimentare cu apă şi canalizare. Din 
păcate, ca peste tot, problemele de implementare ale acestor proiecte sunt legate şi de slaba 
conştientizare a cetăţenilor. Oricâtă curăţenie se face local, deşeurile nu vor dispărea până când 
toate comunităţile nu vor respecta regulile de colectare şi gestionare a deşeurilor. 

Domnul Sângeorzan Ştefan, consilier la preşedintelui Consiliului Judeţean si preşedinte al  
Asociaţiei Pro Someş a salutat participanţii şi a transmis mesajul domnului Emil Radu Moldovan, 
preşedinte al Consiliului Judeţean Bistriţa-Năsăud. A vorbit despre activitatea ONG-ului pe care îl 
reprezintă, arătând că acesta a fost primul ONG cu proiecte de mediu din România. Proiectele s-au 
desfăşurat în parteneriat cu instituţiile de mediu ale statului şi autorităţile locale, inclusiv primăriile 
din zonele rurale. Asociaţia îşi desfăşoară activităţile pe bază de voluntariat, cea mai recentă acţiune 
fiind cea în care voluntari din ONG au descoperit activităţi ilegale de deversare de dejecţii în râul 
Someş. Asociaţia şi-ar dori o mai bună colaborare cu Apele Române în identificarea exploatărilor 
ilegale de balast de-a lungul Văii Someşului. 

Din partea Consiliului Judeţean Bistriţa-Năsăud a mai vorbit şi doamna Luminiţa Borşa, în calitate de 
manager de proiect al Sistemului de Management Integrat al Deşeurilor BN. Vorbind despre SMID a 
mulţuimit primarilor pentru implicarea în implementarea acestui proiect dificil, din care până acum s-
au realizat construcţia depozitului de deşeuri, staţiile de transfer, achiziţionarea maşinilor, pubelelor. 
Este în lucru montarea containerelor semi îngropate. 

În continuarea acţiunii au fost realizate 3 prezentări din partea echipei de proiect: Maghear Isaia, 
Beu Mihaela şi Szekely Daniel.  

Au urmat dezbateri pe temele prezentate, existând următoarele reacţii din partea participanţilor: 

- Domnul Năşcan Alexandru, primarul comunei Rodna, a arătat câteva din greutăţile cu care 
se confruntă primăriile rurale, amintind pe primul loc lipsa de personal calificat, eforturile 
susţinute ce trebuie realizate pentru conştientizarea cetăţenilor în legătura cu colectarea 
deşeurilor din mediul rural, relaţia cu operatorii de salubritate. 

- Domnul Drăgan Petru Mihai, director al SGA Bistriţa Năsăud a ridicat problema sancţiunilor 
în domeniul protecţiei apleor, exprimând opinia că amenzile sunt prea mari şi nu pot fi 
suportate de persoanele fizce şi juridice. Amenzi mai rezonabile ar avea un efect mai bun şi 
ar putea fi şi plătite de contravenienţi. 

- Şeful formaţiei de salubritate de la Primăria Sângeorz Băi, domnul Dumitru Virgil a arătat că 
nu este mulţumit de noua organizare a salubrizării din cauză ca a fost nevoit să renunţe la o 
parte din angajaţi, colectarea în recipienţi semi îngropaţi nu pare să fie o soluţie bună, iar 
calitatea serviciilor de salubrizare nu s-a îmbunătăţit deocamdată. 
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- Mai mulţi reprezentanţi ai primăriilor din zonă au arătat că nu au soluţii pentru deşeurile de 
construcţii, din acest motiv cetăţenii îşi duc şi în prezent deşeurile pe malul apelor sau în alte 
locuri nepermise. În acest context, doamna Luminiţa Borşa de la Consiliul judeţean Bistriţa 
Năsăud a explicat participanţilor ce se prevede referitor la deşeurile de construcţii în cadrul 
SMID BN. 

- Doamna Ana Luduşan, preşedinta LADO a intervenit precizând câ nu există legi perfecte şi 
că problemele pot fi rezolvate doar atunci când cetăţenii explică ce nevoi au, iar autorităţile 
încearcă să găsească soluţii. 

- Domnul Cristian Ţetcu de la ONG-ul GAL Ruralis a prezentat activităţile cele mai importante 
în domeniul protecţiei mediului desfăşurate de asociaţie. Proiectul “Kilometrul albastru” prin 
care orice persoană fizică sau juridică poate să “adopte” neoficial o porţiune din cursul unei 
ape din judeţul Bistriţa-Năsăud şi să aiba grijă de aceasta a stârnit interesul participanţilor. În 
prezent în judeţul Bistriţa Năsăud sunt 90 km de cursuri de apă “adoptaţi”. Ca şi activist cu 
sate vechi în domeniul protecţiei mediului, domnul  Cristian Ţetcu a făcut un apel către toţi 
participanţii la întâlnire pentru a face front comun la modul cel mai serios şi neformal în 
schimbarea mentalitaşii în legătura cu grija faţă de mediu, arătând că încă se mai strâng saci 
de deşeuri din ariile naturale protejate, apa râului Şieu continuă să fie poluată, pe fundul 
albiilor râurilor sunt straturi de deşeuri, iar educaţia în acest domeniu în ultimii 23 de ani nu a 
dat deocamdată roadele aşteptate. 

- Domnul director de calitate al Aquabis SA, operatorul reţelelor de apă şi canalizare din zonă 
a explicat fatul ca educaţia fără coerciţie nu are efect. A prezentat situaţia canalizării în zona 
Sângeorz Băi arătând cât de important este pentru o staţiune să aibă asigurată infrastructura 
de alimentare cu apă şi canalizare. 

- Reprezentanţii Casei Corpului Didactic din judeţul Bistriţa Năsăud au prezentat preocupările 
educaţionale în domeniul protecţiei mediului.   

- Domnul Roman Sever din partea APM Bistriţa Năsăud a răspuns afirmaţiilor venite din 
partea Gal Ruralis referitoare la problemele de calitate a apei şi aerului precizând că APM 
BN monitorizeaza şi informează cetăţenii referitor la acest aspect. 

- Domnul viceprimar al comunei Feldru, Sângeorzan Iacob, a prezentat problemele cu care se 
confruntă comunitatea pe care o reprezintă, într-o notă optimista, dar şi sugerând că numai 
cu fermitate se pot rezolva problemele. 

La întâlnire au participat şi reprezentanţii postului local TV, care au filmat întregul eveniment, 
precum şi reprezentanţii ziarului Mesagerul din Bistriţa. 

Domnul Pop Maxim, comisarul şef al CJ Bistriţa Năsăud al GNM a mulţumit participanţilor pentru 
aportul la dezbateri şi şi-a exprimat convingerea că această întâlnire va contribui la o mai bună 
implicare şi o mai bună înţelegere a atribuţiilor cetăţenilor, autorităţilor şi instituţiilor în domeniul 
protecţiei mediului. 

Ca urmare a acţiunii de la Sângeorz Băi au apărut articole în presa online: 
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http://www.mesagerul.ro/2014/06/05/primarii-vaii-somesului-cauta-solutii-pentru-avea-sate-maicurate 

http://www.presaonline.com/stiri/stiri-locale/primarii-vaii-somesului-cauta-solutii-pentru-a-avea-sate-
mai-curate-2906584.html   

http://www.agerpres.ro/comunicate/2014/06/04/comunicat-de-presa-actiuni-organizate-de-gnm-cu-
ocazia-zilei-mondiale-a-mediului-18-01-12  

http://www.gnm.ro/sitenou/comunicate_prim.php?id=80  

 

Echipa de proiect 

Manager de proiect, Ionela RĂCĂTĂU   

Expert mediu, Mihaela BEU 


